
2. zasedání 36. synodu ČCE (23. – 25. května 2024)                                                                          TISK 6B 

 

1 

 

TISK č. 6B 
(Komise A, B, C, D) 

 

ZPRÁVA ÚSTŘEDNÍ CÍRKEVNÍ KANCELÁŘE 

 

Zpráva předkládá synodu soupis podstatných aktivit ÚCK řazených podle úseků a oddělení. Tam, kde 

jsou aktivity součástí samostatných zpráv, najdete odkaz. 

Systém práce v ÚCK 

ÚCK vede tým vedoucích úseků v čele s ředitelem kanceláře (Martin Balcar) a jeho zástupcem (Adam 

Csukás).  

Priority a významné změny v ÚCK od posledního synodu 

- Martin Balcar začal používat k označení své funkce zkrácený termín ředitel kanceláře Evangelické 

církve, protože starý termín (vedoucí tajemník Ústřední církevní kanceláře Českobratrské církve 

evangelické) považuje za dlouhý, krajně nesrozumitelný, a věří, že změnu termínu církev přijme a 

lidé mimo církev jeho náplň práce konečně pochopí. 

- ÚCK slouží církvi v definovaném rozsahu a čase jako servisní organizace, po pečlivé analýze usiluje 

o zjednodušování procesů a jejich efektivitu. Řídí se plně rozhodnutími synodní rady (SR). 

- Průběžně je doplňován plán práce a nabídky ÚCK – www.e-cirkev.cz/dobretodopadne.  

- Hospodařením se daří i pro rok 2024 nezvyšovat objem celocírkevních repartic (od roku 2018 jsou 

ve stejné výši a vlivem inflace tak ztratily přes třetinu reálné hodnoty). 

- Dále maximalizujeme zisk z pronájmů – Kunzárna (Herlíkovice), přední budova v Husově domě 

i Divadlo Kalich (obojí Jungmannova 9, Praha 1) jsou nově pronajaty na delší období. 

- Nadále podle plánu digitalizujeme a automatizujeme procesy, což nám šetří velké prostředky 

– splnili jsme 7 ze 7 cílů – posledním produktem je nový přihláškový systém a dokončení modulu 

pro projekty. Přihlášky jsou čistě naší ideou, projekty připravujeme s další neziskovkou a oba 

produkty se natolik líbí, že je bude používat přes 30 neziskovek v ČR (aneb církev může sloužit světu 

a ráda to dělá). Děkuji proto i za české neziskovky vývojářům z našeho týmu na ÚCK (Petr, Alena, 

Stáňa…). Děkujeme též za trpělivost při nedodělcích, které podobné projekty přinášejí. 

- Podílíme se na technickém začlenění grantového řízení Jeronýmovy jednoty do struktury 

grantového systému ČCE (pomoc s žádostmi, smlouvami, vyúčtování); rozhodování je nadále na 

orgánech JJ oddělených od ÚCK. 

- Digitalizovány byly výkazy práce, dovolených a cestovních příkazů všech zaměstnanců, které se 

vyplňují přes počítač či mobilní telefon, což minimalizuje administrativu (zvláště pro seniorátní 

výbory). 

- Daří se získávat prostředky z externích zdrojů a zintenzivnily se konzultace ve sborech, kam jezdíme. 

- Připravujeme instalaci fotovoltaické elektrárny (FVE) v Bělči nad Orlicí včetně změny systému 

vytápění na tepelná čerpadla (která jsou již též instalována v opravené Kunzárně v Herlíkovicích).  

- Tisíce fotek jsou průběžně doplňovány do veřejného fotoarchivu ČCE. 

- Tým ÚCK vyjel v dubnu na třídenní teambuilding na Pálavu (35 lidí) hrazený z grantu Světového 

luterského svazu (LWF). V adventu celá ÚCK navštívila klášter Želiv (přivítal a provedl nás br. opat 

Spišák).  

- Pokračují práce na zpracování systému prevence jakýchkoliv projevů zneužívání v ČCE.  

Personální změny (2023–2024) 

- Z kmenových zaměstnanců ÚCK odešel Gerhard Frey-Reinighaus, přišel Jan Plecháček. 

 

 

http://www.e-cirkev.cz/dobretodopadne
https://digitalizujeme.e-cirkev.cz/
https://ecirkev.smugmug.com/
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Spolupráce ÚCK a synodní rady 

- Z pozice ředitele kanceláře je spolupráce se SR dobrá a dělná, zasedání SR se účastní pravidelně 

všichni vedoucí úseků a dochází tak k přímému přenosu informací a požadavků mimo ředitele 

kanceláře (pro ředitele skvělá věc). 

- Každé druhé úterý (mezi zasedáními SR) se setkává tým vedoucích úseků a na poradě je obvykle 

přítomen i synodní kurátor.  

Akce pořádané povšechným sborem – konference v Senátu a oslava 70 let od první ordinace žen 

v ČCE 

- Ve spolupráci s komisí SR pro lidská práva byl zorganizován 10. 3. 2023 seminář v Senátu 

Parlamentu ČR na téma „Nestůj stranou“ za účasti významných osobností z lidskoprávní oblasti a 

pod záštitou předsedy Senátu Miloše Vystrčila. Semináři předcházela studentská literární soutěž 

na stejné téma pro české a ukrajinské žáky a studenty. 

- Třetí ročník konference se konal rovněž na půdě Senátu Parlamentu ČR 21. 3. 2024. Proběhl opět 

pod záštitou M. Vystrčila a také letos byla součástí i studentská literární soutěž. Letošní téma bylo 

„Odtud až potud, aneb hranice důstojnosti“ a konference se celkově více zaměřila na propojování 

profesionálů z různých oborů a organizací. 

- Připomínka 70 let ordinace žen v ČCE proběhla v Poděbradech za účasti cca 150 lidí. 

 

Úsek vedoucího tajemníka  

Vedoucí úseku Martin Balcar, obsazeno celkem 6 úvazků – vedoucí tajemník Martin Balcar, asistentka 

vedoucího tajemníka a referentka sekretariátu Monika Voženílková, asistentka synodního seniora a 

referentka sekretariátu Alice Brodská Pištorová, koordinátorka škol Evangelické akademie (EA) Helena 

Wernischová, celocírkevní kantor Ladislav Moravetz, koordinátorka pomoci Ukrajině Radka 

Garbuzová. 

- Standardně zajišťuje jednání synodní rady a ÚCK, pokračovala pomoc nad rámec standardního 

výkonu při organizaci pomoci Ukrajině. 

- Sborová zásilka je nově rozesílána každý 3. čtvrtek v měsíci (od podzimu 2023).  

- Úsek poskytuje podporu při organizování veřejných sbírek ve sborech (nové od roku 2022). 

- Koordinátorka škol EA a celocírkevní kantor nabízí každý svou samostatnou zprávu v tisku 8A, 

resp. 8B.  

- Byla uzavřena nová rámcová smlouva se společností T-Mobile na dobu dvou let. 

- Martin Balcar jako ředitel kanceláře navštívil 21 farních sborů ČCE, celý rok byl předsedou dozorčí 

rady spolku Někdo Ti Uvěří a člen dozorčí rady SHRS Diakonie ČCE a je delegátem synodu 

leuenberských církví v ČR, Martin za rok 2023 neodmítl ani jedno pozvání na setkání ve sborech. 

- Vedení ÚCK pořádá každoroční adventní večer pro dárce, partnery a přátele ČCE (11. 12. 2023), 

celkem 70 lidí. 

 

Úsek správních agend  

Vedoucí úseku Adam Csukás, obsazeno 3,5 úvazku – právník Adam Csukás, referentka spisovny 

Miroslava Fůrová (0,5 úvazku), vedoucí archivu Adéla Šmilauerová (0,5 úvazku), archivářka Vendula 

Zejfartová (0,5 úvazku), referent podpory seniorátů Jan Plecháček. 

Právní služby (Adam Csukás, úvazek 1,0) – zajišťuje běžnou denní právní agendu ÚCK a synodní rady. 

Kromě toho se v uplynulém období věnoval také následujícím činnostem:  

https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/Konference-v-Sen%C3%A1tu-a-vyhl%C3%A1%C5%A1en%C3%AD-studentsk%C3%A9-sout%C4%9B%C5%BEe-2023
https://radiozurnal.rozhlas.cz/mezinarodni-dny-proti-rasismu-zahajila-studentska-konference-nestuj-stranou-8963742
https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2024/Konference-a-vyhl%C3%A1%C5%A1en%C3%AD-liter%C3%A1rn%C3%AD-sout%C4%9B%C5%BEe-2024
https://e-cirkev.cz/aktuality/konference-v-senatu-zahajila-dny-proti-rasismu-letosnim-tematem-je-dustojnost/
https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/70-let-ordinovan%C3%A9-slu%C5%BEby-%C5%BEen-v-%C4%8CCE
https://e-cirkev.cz/verejnasbirka/
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- V rámci možností poskytuje sborům základní právní servis a ve složitých případech radí, na koho 

se obrátit. Zajistil převod nemovitostí pěti zaniklých farních sborů na jejich právní nástupce.  

- Sdružení evangelické mládeže v České republice, z. s., poskytl právní pomoc při rušení 

neaktivních pobočných spolků. 

- Koordinuje spolupráci s advokáty a soudními exekutory. Povšechný sbor v současnosti za pomoci 

advokátů vede celkem dva soudní spory a exekučně vymáhá několik pohledávek či povinností: 

o Vedeme soudní spor o dědické právo, v rámci něhož část dědiců zpochybňuje platnost závěti ve 

prospěch ČCE. V této kauze neočekáváme úspěch, protože dva soudní znalci dospěli k závěru, že 

v době pořízení závěti nebyl pořizovatel schopný právně jednat, resp. posoudit smysl, význam a 

důsledky pořízení pro případ smrti, protože trpěl demencí minimálně ve středně těžké formě. 

o Vedeme spor o dlužné nájemné za nebytové prostory. Soud II. stupně v odvolacím řízení 

potvrdil prvostupňový rozsudek, který zcela vyhověl nárokům ČCE. 

o Soudní spor o zadrženou kauci ve výši 300 000 Kč (+ příslušenství) týkající se nájmu již 

prodaného pozemku v Modřanech, na němž měla být postavena nová budova EA Praha, se 

podařilo vyřešit dohodou o narovnání, přičemž ČCE není povinna protistraně platit nic. Vzhledem 

k nejistotě ohledně případného rozhodnutí soudu o náhradě nákladů soudního řízení se strany 

sporu dohodly, že každá ze nich ponese své náklady sama, což v případě ČCE znamená pouze 

náklady právního zastoupení. 

- Účastnil se jednání se společností Residence K Vinoři s. r. o. ohledně aktualizace smluvního 

ustanovení o valorizaci kupní ceny pozemku, protože index, na nějž smlouva o smlouvě budoucí 

odkazuje, Český statistický úřad přestal vydávat. 

- Podílel se na přípravě návrhu nových Pravidel pro tvorbu mezd zaměstnanců povšechného sboru 

a návrhu směrnice o bydlení farářů a jáhnů. 

- Zajistil implementaci zákona o ochraně oznamovatelů. 

- Poskytl právní poradenství Ekumenické radě církví v ČR ohledně připravovaných novel zákona 

o církvích a náboženských společnostech a zákona o zdravotních službách, jakož i ohledně návrhu 

dohody o duchovní službě v rezortu Ministerstva obrany. 

- Jednal s Českou správou sociálního zabezpečení a Ministerstvem práce a sociálních věcí ohledně 

uplatňování § 203a zákoníku práce, podle něhož zaměstnancům, kteří v rámci pracovního volna 

vedli akce pro děti a mládež (zejména letní tábory), náleží náhrada mzdy nebo platu. ČSSZ totiž 

v několika nahlášených případech odmítla přiznat náhradu mzdy či platu v případě akcí pořádaných 

sbory ČCE, protože podle výkladu ČSSZ práce s dětmi a mládeží netvoří podstatnou část hlavní 

činnosti církve (!). Navzdory osobní intervenci náměstkyně ministra práce a sociálních věcí 

u generálního ředitele ČSSZ se dosud případ nepodařilo uspokojivě uzavřít. Preventivně byl u všech 

sborů a seniorátů do Rejstříku evidovaných právnických osob vedeného Ministerstvem kultury 

zapsán předmět obecně prospěšné činnosti „duchovní činnost, volnočasové aktivity dětí, mládeže, 

dospělých, práce s osobami v nouzi“, což by mělo podobným sporům se státní správou propříště 

zamezit. 

- Převzal agendu adopce a nájmu hrobů a v souladu s usnesením SR v zájmu úspor mzdových 

nákladů ruší adopce a nájmy tak, aby jediným hrobem, o který povšechný sbor pečuje, zůstal hrob 

Jana Karafiáta. 

- Podílel se na reorganizaci skladových prostor v Husově domě v Praze. 

- Přednášel na kurzu pro laiky v Janských Lázních, pastorálkách seniorátů východomoravského, 

západočeského a horáckého, setkání kurátorů chrudimského seniorátu a na konferenci Církev a stát 

na Právnické fakultě Masarykovy univerzity. Podílel se na přípravě oslav 70. výročí ordinace žen 

v ČCE: připravil k tématu interaktivní materiál, přednášel na sympoziu pořádaném ČCE a ETF UK 

a poskytl rozhovor pro Radio Proglas. 

- Adam Csukás předsedá komisi pro reformu správy církve a účastní se práce v poradním odboru 

organizačním a právním. 

 

https://e-cirkev.cz/ordinacezen/
https://slovo.proglas.cz/nase-porady/na-stole-je-tema/zeny-na-kazatelne-uz-70-let-nebo-teprve-70-let/
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Spisovna (samostatná referentka Miroslava Fůrová, úvazek 0,5) – v rámci běžné agendy usměrňuje a 

koordinuje spisovou službu ÚCK a SR. Kromě toho se ve sledovaném období věnovala také 

následujícím činnostem: 

- Za období od dubna 2023 do března 2024 bylo uskutečněno 10 předávek do spisovny, z toho 

8 v roce 2023 a 2 v roce 2024. Z ÚCK byly předány dokumenty z oddělení mládeže, oddělení 

výchovy a vzdělávání, ekonomického oddělení, provozního oddělení (správa církevních středisek), 

archivu a rozsáhlá předávka z ekumenického oddělení (spisy za léta 2009–2020) a další. Mimo to byl 

přejat, resp. vytištěn, svázán a založen materiál z výběrového řízení na správce investičních fondů 

ČCE, materiál k novému Evangelickému zpěvníku, na základě dat z Evangnetu byla doplněna 

řada evidenčních dotazníků atd. Je zpracovávána nedávno rodinou předaná pozůstalost bývalého 

synodního seniora Pavla Smetany. 

- Během druhé poloviny r. 2023 proběhla celkem tři skartační řízení. Na jejich základě byly předány 

do archivu některé starší personální spisy. Skartace dokumentů typu „S“ se dotkla materiálů 

provozního a ekonomického oddělení, skartovaný materiál měl rozsah 4,7 bm (= běžných metrů).  

- Došlo ke zdárnému dokončení projektu na výrobu ochranných obalů na staré tisky podpořeného 

grantem z Ministerstva kultury. Na podzim 2023 byly obaly vyrobeny a víc jak 2/5 knih 

(286 jednotek) získaly ochranné a pro manipulaci s nimi vhodné obaly. Synodní senior Pavel 

Pokorný už podruhé obohatil knihovnu archivu, tentokrát uložil jako depozitum do sbírky 

8 starých tisků (+ 2 rukopisy a 3 knihy z 19. století). 

- Pokračuje také práce pro sbory na pořádání jejich archivů. Bylo dokončeno již v minulém období 

zahájené předání uspořádaného sborového archivu Libenic (SOkA Kolín) a Přeštic (SOkA Plzeň-jih 

se sídlem v Blovicích), předání Zruče nad Sázavou je stále v jednání (SOkA Kutná Hora). Od jara 

2023 do konce téhož roku bylo uspořádáno dalších šest sborových archivů, jejichž fondy si tentokrát 

(nástupnické) sbory ponechaly ve své správě. Na začátku roku 2024 pak byly uspořádány další dva 

sborové archivy (Duchcov a Svitavy) a doplněn již uspořádaný archiv Brněnského seniorátu ČCE. 

  

Archiv a knihovna (vedoucí oddělení Adéla Šmilauerová, obsazeno 1,0 úvazku) – v rámci běžné agendy 

vyřizuje badatelské dotazy, obsluhuje badatele, zhotovuje rešerše pro ÚCK či poradenství pro sbory 

ohledně archivního materiálu. Kromě toho se oddělení ve sledovaném období věnovalo také 

následujícím činnostem:   

- V Ústředním archivu ČCE probíhá průběžné pořádání archivního fondu Synodní rada ČCE 

(1918–1989). Odbornou práci provádí Vendula Zejfartová, ale musela ji z důvodu své nemoci v říjnu 

2023 pozastavit, a to až do března 2024. Od ledna do června 2023 jí s prací na dohodu o provedení 

práce vypomáhala brigádnice Marie Novotná (studentka 4. ročníku archivnictví na Filozofické 

fakultě Univerzity Karlovy).   

- Od počátku roku 2023 pracuje Adéla Šmilauerová na revizi osobních fondů, které se v Ústředním 

archivu nachází. Mnohé z nich jsou badatelsky velmi cenné. Současně jako členka pracovní skupiny 

pro přípravu nové expozice věnovala svou pozornost Domku Na Sboru v Kunvaldu a v září 2023 

přednášela na Letní škole církevních dějin III v Litoměřicích (téma přednášky: Církevní spisovny a 

archivy – praktické poznámky pro badatele). 

- Mezi zářím až prosincem 2023 sestavila Marie Novotná samostatnou Sbírku rukopisů kázání 

a modliteb (1789–1980). 

- Současně po částech postupuje revize knihovního fondu Ústředního archivu, či byla do Českého 

muzea hudby (součást Národního muzea) v září 2023 předána písemná pozůstalost po klavíristce 

Anně Máchové-Heryánové, kde najde své badatelské využití. 

  

Podpora seniorátů (samostatný referent Jan Plecháček, úvazek 1,0) – působí jako kontaktní osoba pro 

představitele seniorátů, poskytuje seniorátům systémovou metodickou podporu. Od zřízení místa v září 

2023 se dále věnoval těmto činnostem: 
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- Prostřednictvím rozhovorů s většinou seniorů shromažďoval podklady a na jejich základě připravil 

přehled standardní náplně práce seniora. 

- Provázel předání seniorské funkce v moravskoslezském seniorátu a seznámil nového seniora 

s náplní seniorské práce. Řídil přeřazení sboru v Letohradě z královéhradeckého do chrudimského 

seniorátu. 

- Organizačně připravil a zahájil sérii tematických on-line setkání zástupců SR a ÚCK se členy 

seniorátních výborů. 

- Zřídil e-mailovou konferenci seniorů, v jejímž rámci mohou senioři sdílet své zkušenosti a společně 

připravovat podněty či návrhy pro SR.  

- Poskytoval sborům a příslušným seniorátům podporu při přípravě a realizaci sloučení sborů. 

- Zrevidoval obsah evidenčního dotazníku a pomáhal seniorátním výborům se zajištěním včasného 

uzavření evidenčních a hospodářských výkazů, jakož i včasného odvedení celocírkevních repartic a 

sbírek. 

- Připravoval pro SR přehled z jednání seniorátních výborů. 

- Účastnil se přípravy návrhu nových Pravidel pro tvorbu mezd zaměstnanců povšechného sboru 

a návrhu směrnice o bydlení farářů a jáhnů. 

- Předsedá poradnímu odboru organizačnímu a právnímu a účastní se práce v komisi pro reformu 

správy církve. 

 

Úsek provozní a správy majetku  

Vedoucí úseku Vladimír Podroužek, obsazeno 17 úvazků – úsek se aktuálně skládá z oddělení: provozní 

(včetně autoprovoz, úklid), stavební oddělení, vrátnice Husova domu, církevní střediska Běleč nad 

Orlicí a Chotěboř, kostel Martin ve zdi. Kromě běžných agend se v uplynulém období věnoval také 

následujícím činnostem: 

- V situaci související s turbulentními cenami na trhu dodavatelů energií byla sborům poskytnuta 

pomoc při zajišťování nových smluvních dodavatelů. Bohužel nebylo možno nově tyto sbory 

připojit pod stávající celocírkevní dodávku energií u společnosti E.ON. Období se dařilo zvládat 

(strategií průměrných spotových cen). Situaci na energetickém trhu nadále pozorně sledujeme, 

radíme se s odborníky a vyhodnocujeme možnosti. Setrvat v aktuálních podmínkách se zatím jeví 

jako výhodné. Stále hledáme nejvhodnější řešení. 

- Provozní oddělení zajišťuje koordinaci při pojišťování majetku sborů všech stupňů. Narůstající 

počet sborů, které přistoupily k hromadné smlouvě o pojištění majetku, vedl rovněž k nárůstu 

pojistných událostí. To vedlo k mírnému zhoršení pojistných podmínek, zejména v lehkém zvýšení 

pojistného a úpravě částek spoluúčasti. Poptávkové řízení na pojistitele, které bylo provedeno, 

ukázalo, že nadále zůstává při porovnání všech parametrů nejvýhodnější zůstat u stávajícího 

pojistitele. Připomínáme, že pro všechny sbory a školy EA je uzavřeno pojištění odpovědnosti a sbory 

nemusejí uzavírat vlastní pojištění odpovědnosti. 

- Nadále pomáháme spolu s Evangnetem sborům při převodu webových stránek do rodiny webů na 

šabloně společnosti Vizus. Počet sborů, které se k přechodu rozhodly, se utěšeně rozrůstá. 

- Podle plánu a finančních možností se dále daří postupně rekonstruovat prostory bytů, zejména při 

změně nájemců. Nově obsazované byty se daří pronajímat minimálně na spodní hranici tržního 

nájemného bytů v dané lokalitě. Z celkového počtu 32 pronajímatelných bytů povšechného sboru 

bylo během roku uzavřeno nově 6 nájemních smluv. V srpnu 2023 byla dokončená rekonstrukce bytu 

v Bohnicích. Proběhla rekonstrukce dvou bytů (č. 16 a 11) v bytovém domě dr. Zikmunda Wintra 

15 na Praze 6. Proběhla oprava izolace proti vodě u třech balkónů a jedné terasy (havarijní stav). 

S ohledem na akutní potřebu byla realizována oprava všech páteřních plynových stoupaček v domě, 

a proto byla odložena rekonstrukce zvonků, osvětlení, nátěrů balkónových oken a dveří na chodbách 

a následná výmalba. Připravujeme opravu komína a plechové krytiny na střeše.  

- V Husově domě (Praha 1) proběhla instalace kamerového a přístupového systému včetně 

kabeláže. 

https://podpora.e-cirkev.cz/spustene-weby-v-rodine/
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- Prostory penzionu v Husově domě (Praha 1) jsou po realizované rekonstrukci předány od srpna 

2023 do užívání nájemci Prague Port, nadále řešíme již běžnou správu a případné stavební reklamace. 

Podrobnosti v samostatné zprávě v tisku č. 17, usn. 52.  

- Horský domov Herlíkovice: Po rekonstrukci Kunzárny běží kolaudační řízení. Opakovaně se 

nedaří získat kladné stanovisko HZS k PBŘ. Na přelomu roku proběhla výměna topení a položení 

podlahové krytiny na Vilce. Proběhla výměna francouzských oken na Hlavní budově v bytě 

správce a rohovém pokoji ve 2. NP včetně stavební úpravy příčky a položení podlahové krytiny. 

Pokračuje příprava studie stavební úpravy Hlavní budovy Horského domova, kde se plánuje 

navýšení kapacity s využitím podkroví a dá vzniknout novým prostorám pro setkávání (zasedací 

místnost) na stávající terase za Hlavní budovou. Pracujeme na realizaci opravy chodníků kolem 

Hlavní budovy a výměny oken a dveří na Vokurce. Mimořádnou situací bylo zvládnutí vyplavení 

Vilky vodou a odstraňování s tím souvisejících škod.   

- TJAK Běleč nad Orlicí: Rekonstrukce Pellarky byla posunuta na jaro 2024 s ohledem na 

financování stavby ze zahraničního daru. Máme vypracovanou studii rekonstrukce letních 

umýváren, na jejímž základě lze oslovit potenciální dotační zdroje financování, zvláště se počítá s 

evropskými dotacemi, jejichž vyhlášení vládou má značné zdržení. I z důvodu možné větší dotace je 

nutné všechny dosavadní stavební práce v Bělči detailně koordinovat, aby nebyla možná dotace 

ohrožena tzv. účelovým dělením zakázek. Finišuje projektování vytápění hlavní budovy s využitím 

fotovoltaiky a tepelných čerpadel. Proběhla výměna krbu v letní jídelně a automatizace kuchyně 

– nákup konvektomatu a elektrické pánve. Probíhá oprava vstupních dveří a vstupní haly hlavní 

budovy. 

- V Sola fide v Janských Lázních proběhla v kuchyni úprava VZT, stabilizace opěrné zdi v rohu 

u kostela a repase zábradlí venkovního schodiště. Připravujeme nátěr části dřevěného obkladu 

fasády a obměnu postelí ve všech pokojích v květnu 2024.    

- Domek Na Sboru v Kunvaldu: připravovaná studie proveditelnosti a řešení (především nutnost 

stavebních úprav) ukázala náročnost celé realizace a přinesla pochybnosti o jejím smyslu – šindelová 

střešní krytina je na konci své životnosti, je nutná kompletní výměna; v přízemí domu je nutné 

zamezit vzlínání zemní vlhkosti, která způsobuje masivní degradaci zdiva a následné zaplesnivění. 

Rekonstrukci je nutné provést ještě před instalací nově připravované expozice o historii Jednoty 

bratrské. Podílíme se na hledání dalších možností budoucího řešení.  

- Budova v Náchodě: pronajímáme škole a školce Zvoněnka, po opakujícím se zatékání do suterénu 

proběhla oprava hydroizolace budovy a započala práce na odvodnění kolem budovy, dokončení 

bude pokračovat i v tomto roce dle možností počasí. Mimo to proběhla oprava střechy, do níž 

zatékalo. 

- Úsek se též podílí na projektu připravované stavby škol Evangelické akademie v Rajské ul. v Praze 7 

– Holešovicích. Proběhlo dopracování projektu druhé etapy stavby. Proběhlo zpětvzetí odvolání 

účastníka řízení proti stavebnímu povolení. Podrobnosti v samostatné zprávě v tisku č. 17, usn. 54.  

- Úsek též administrativně zajišťuje správu Jeronýmovy jednoty (zpráva JJ je předkládána v tisku 

č. 11). 

 

Úsek komunikace a vnějších vztahů  

Vedoucí úseku Martin Balcar, obsazeny 4 úvazky – referentka oddělení ekumenických a zahraničních 

vztahů Daniela Hamrová, referent oddělení PR a komunikace Jiří Hofman, vedoucí projektového 

oddělení Petr Mokrejš, vedoucí oddělení tištěných médií a šéfredaktorka časopisu Český bratr Adéla 

Rozbořilová. 

Oddělení ekumenických a zahraničních vztahů (vedoucí Martin Balcar; Daniela Hamrová, úvazek 

1,0)  
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Česká ekumena 

- 3. – 4. 11. 2023 proběhl 12. synod českých leuenberských církví.  

- 21. 11. 2023 se konaly bohoslužby k připomenutí 50. výročí Leuenberské konkordie v kostele 

CČSH v Praze – Dejvicích. 

- 29. 11. 2023 se konal 6. ročník Červené středy na podporu pronásledovaných pro náboženské 

přesvědčení. 

- Spolupracovali jsme při Novoroční ekumenické bohoslužbě a v rámci Týdne modliteb za jednotu 

křesťanů. 

- Naši faráři a farářky přispívají do ekumenické publikace Denní čtení. 

- Vznikla brožura o prevenci a řešení zneužívání v církvi, kterou připravila pracovní skupina ERC. 

Zahraniční ekumena 

- Na konci května proběhla návštěva zástupců Evangelické luterské církve v Americe. 

- VS Konference evropských církví se konalo v červnu v Tallinnu, naším delegátem byl Petr 

Kratochvíl. 

- Skupina českých zástupců navštívila Německý evangelický Kirchentag v Norimberku. 

- V září se konalo VS Světového luterského svazu v Krakově – ČCE byla zastoupena dvěma delegáty, 

Olga Navrátilová iniciovala prohlášení k válce na Ukrajině, podruhé byla zvolena členkou Rady 

LWF. 

- V listopadu navštívil ČCE biskup Evangelické luterské zemské církve v Sasku Tobias Bilz. 

- Proběhlo cca 25 výjezdů našich farářů i laiků na zahraniční akce, konference, semináře a 

konzultace, 9 našich zástupců se zúčastnilo oficiálních setkání jako hosté synodů, případně uvedení 

do úřadu církevního vedení.  

- Přijali jsme cca 6 formálních i neformálních návštěv ze zahraničí. 

- Spolupracujeme i nadále při přípravách Ekumenického bulletinu, který vychází třikrát ročně 

v němčině a angličtině. 

Projektové oddělení (vedoucí Petr Mokrejš, úvazek 1,0; 2 referenti formou spolupráce na smlouvu o 

dílo) 

Pomoc Ukrajině 

- Pomoc Ukrajině a ukrajinským uprchlíkům pokračovala i v průběhu roku 2023 a vybrané aktivity 

pokračují i v roce 2024. 

- Pomoc byla a nadále je poskytována jak na úrovni povšechného sboru, tak na úrovni farních sborů. 

- Celkový objem obdržených finančních prostředků na tuto pomoc byl za rok 2023 cca 4,9 mil. Kč 

a mezi nejvýznamnější dárce patří: HEKS, LWF, PC(USA), KHK, PCK. 

- V rámci volnočasových aktivit pro ukrajinské uprchlíky bylo rozděleno 2,2 mil. Kč a bylo 

podpořeno opět 21 farních sborů a aktivity povšechného sboru. 

- K projektu Ženské kruhy (setkávání a integrace žen a dětí z Ukrajiny) se připojilo 11 farních sborů, 

které dohromady obdržely podporu ve výši cca 500 tis. Kč. 

- Příspěvek na zvládnutí energetické krize využilo 29 farních sborů, kterým byl poskytnut příspěvek 

v průměru až 30 tis. Kč/sbor k pokrytí nákladů za období podzim 2022 – jaro 2023. Celkem bylo 

rozděleno cca 800 tis. Kč. 

- Koordinace pomoci pro ukrajinské uprchlíky byla zajištěna 6 pracovníky (celkem 3 úvazky), která 

byla financována z podpory HEKS v celkovém objemu cca 2,2 mil. Kč.  

- Z prostředků sbírky ČCE pro Ukrajinu byla poskytnuta finanční podpora na snížení následků 

zničení přehrady Kachovka, finanční podpora Polské církvi a. v. na práci s uprchlíky a podpora 

sborů na Ukrajině (Bohemka, Veselinovka, Pervomajsk).  

https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/Synod-leuenbersk%C3%BDch-c%C3%ADrkv%C3%AD-v-%C4%8CR-Brno-listopad-2023
https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/Slavnostn%C3%AD-bohoslu%C5%BEba-50-let-Leuenbersk%C3%A9ho-spole%C4%8Denstv%C3%AD
https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/38-N%C4%9Bmeck%C3%BD-evangelick%C3%BD-Kirchentag-Norimberk-%C4%8Derven-2023
https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/N%C3%A1v%C5%A1t%C4%9Bva-z-EVLKS-Praha-listopad-2023
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- V roce 2024 pokračuje pomoc ukrajinským uprchlíkům zejména formou volnočasových a 

integračních aktivit a v omezeném rozsahu formou úvazků koordinátorů (1. úvazek – dar HEKS, 

2. úvazek – polovina z prostředků sbírky na Ukrajinu, polovina z prostředků Diakonie ČCE). 

Evropské fondy 

- Projekt nové budovy škol EA (Rajská ul., Praha 7) – v říjnu 2023 byla podána žádost o dotaci do 

Modernizačního fondu administrovaného SFŽP – čekáme na rozhodnutí o podpoře/nepodpoře 

projektu.  

- TJAK Běleč na Orlicí:  

o „Rekonstrukce sociálního zařízení za potokem v Bělči n. O.“ – byla dokončena projektová 

dokumentace, projektový rozpočet významně přesahuje předpokládané náklady. Projekt je v této 

podobě těžko realizovatelný a dále probíhá diskuse nad jeho úpravami a levnějším řešením. 

o „Výstavba FTV a instalace TČ – hlavní budova“ projektové oddělení ve spolupráci se 

stavebním oddělením připravuje projektový záměr pro dotační podporu z Modernizačního 

fondu SFŽP. 

Kulatý stůl 2024 

- Dárcovská konference Kulatý stůl se uskutečnila ve dnech 6.–7. března 2024 ve Farním sboru ČCE 

v Kateřinicích. 

- Přípravy a organizace probíhaly v úzké spolupráci s farním sborem a obcí, kterým patří velké díky! 

- Kulatý stůl byl využit k setkání zahraničních hostů nejenom se zástupci SR a pracovníků ÚCK, ale 

také se zástupci samotných farních sborů z regionu a sborů realizujících projektové záměry.   

- V rámci Kulatého stolu bylo schváleno 15 projektových záměrů s celkovou přislíbenou finanční 

podporou ve výši cca 10 mil. Kč. Setkání přineslo nejenom štědrou finanční podporu našich projektů, 

ale zejména vřelá osobní setkání v tomto společenství a vzájemnou výměnu zkušeností v řadě oblastí.   

Finanční podpora z ČR 

Od minulého synodu jsme obdrželi finanční prostředky v celkovém objemu cca 1 mil. Kč od 

následujících tuzemských subjektů:  

- Ministerstvo kultury – Sjezd (nejen) evangelické mládeže 2023, Ochrana bohemikální části Sbírky 

rukopisů a starých tisků Ústředního archivu ČCE; 

- Město Čáslav – Sjezd (nejen) evangelické mládeže 2023;  

- Středočeský kraj – Sjezd (nejen) evangelické mládeže 2023; 

- Nadační fond Věry Třebické-Řivnáčové – Tábory pro osoby s handicapem, Ochrana bohemikální 

části Sbírky rukopisů a starých tisků Ústředního archivu ČCE, Sjezd (nejen) evangelické mládeže 

2023; 

- Conseq Investment Management, a. s. – rekonstrukce vstupní haly hlavní budovy v TJAK; 

- T-Mobile Czech Republic a. s. – Podpora vzdělávacích a výchovných aktivit. 

Finanční podpora ze zahraničí  

- Projektové oddělení administrovalo v uplynulém mezidobí přibližně 80 grantů od zahraničních 

dárců, a to v celkovém objemu přibližně 46,5 mil. Kč. Jedná se o součet všech aktuálně běžících 

zahraničních darů, a to včetně grantů na podporu Ukrajiny a projektů z Kulatého stolu.   

Podpora farních sborů 

- Projektové oddělení pravidelně navštěvuje farní sbory v regionech za účelem oboustranného 

seznámení a poskytnutí podpory v rámci realizovaných či připravovaných projektových záměrů. 

- Zprávy z cest jsou předkládány SR. 

- V průběhu posledního roku jsme navštívili cca 40 farních sborů v devíti seniorátech. 
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Oddělení tištěných médií (vedoucí Adéla Rozbořilová, úvazek 1,0; 1 referentka formou spolupráce na 

smlouvu o dílo) 

Časopis Český bratr  

- V roce 2024 vstoupil časopis do svého jubilejního 100. ročníku. Stále vychází jako měsíčník, 

udržuje si tedy roční periodicitu 11 čísel, z toho jedno (letní) dvojčíslo. Měsíční náklad se pohybuje 

kolem 2 200 kusů, předplatitelů je přibližně 680.  

- Při redakci funguje stálá redakční rada, která se podílí zejména na obsahové přípravě čísel. Redakční 

rada je přibližně 10členná (stav k dubnu 2024: Eliška Foukalová, Jiří Hoblík, Jiří Hofman, Jana 

Hofmanová, Ondřej Kolář, Jana Plíšková, Lenka Ridzoňová, Adéla Rozbořilová, Adam Šůra). Za SR 

je v redakčním okruhu Roman Mazur. 

- Roční předplatné zůstává v ceně 450 Kč, stejně tak cena jednotlivého čísla 45 Kč. Čtenáři mají 

možnost si předplatné objednat online, a to buď přes církevní e-shop, anebo prostřednictvím 

červeného tlačítka přímo na webu ČB. Do budoucna se plánuje propojení s objednávkovým 

systémem Babylon, díky němuž bude objednávání předplatných plně automatizované. 

- Novinkou je taktéž webová rubrika Aktuality, ve které redakce publikuje novinky ohledně 

časopisu. 

- Redakce časopisu připravila k vydání sborník z konference v Senátu.  

- Daří se rozvíjet komunitu na sociálních sítích: na Instagramu má profil ČB (k dubnu 2024) přes 300 

sledujících, na Facebooku (k dubnu 2024) téměř 900 sledujících.  

- V souvislosti s jubileem časopisu připravuje redakce speciální vydání časopisu, předběžně 

plánované na srpen (letní dvojčíslo, vycházející v červenci, zůstává zachováno).  

- Pokračuje fundraisingová kampaň časopisu.  

Sbírka kázání 

- Sbírka kázání pro služby Boží vychází dvakrát ročně. Obsah připravuje tříčlenná redakční rada. 

Členové redakční rady oslovují jednotlivé kazatele a zajišťují náplň jednotlivých čísel. Celý proces 

probíhá v koordinaci se šéfredaktorkou Adélou Rozbořilovou.  

- V červnu 2023 vypršel mandát stávající redakční rady (2020–2023) ve složení: Ivo David, Štěpán 

Hájek, Elen Plzáková. Na svém zasedání 5. 9. 2023 jmenovala SR členy přípravného týmu na 

další funkční období (2023–2026) ve složení: Ivo David, Alžběta Hatajová, Ondřej Ruml. 

 

Oddělení PR a komunikace (vedoucí Martin Balcar; referent Jiří Hofman úvazek 1,0) 

PR a komunikace s veřejností  

- Největší koncepční změnou roku 2023 je zavedení nové CRM aplikace Babylon. Platforma 

disponuje nástroji pro přímý mailing či SMS komunikaci, řízení vztahů, a zejména obsahuje robustní 

přihláškovou aplikaci (pro akce mládeže či oddělení výchovy a vzdělávání). Prostřednictvím 

cílených e-mailů chceme se členy či sympatizanty církve mluvit napřímo a poskytovat jim takové 

informace, které poptávají (okruhy zájmů si definují sami uživatelé). Naším cílem je zůstat s nimi 

v přímém kontaktu. Nechceme přitom zatěžovat sbory tím, že musí tlumočit informace ze sborové 

zásilky (ta zůstává převážně už jen pro úřední komunikaci). 

- V minulém období vznikla v rámci oddělení řada videí – mezi jinými např. přímý přenos sjezdové 

bohoslužby, komunikační cyklus čtyř adventních zastavení nebo velikonoční slovo synodního 

seniora. Dále to byly nahrávky z akcí, instruktážní videa, přenosy, webináře, informativní záznamy 

apod.  

https://eshop.e-cirkev.cz/produkt/casopis-cesky-bratr-predplatne/
https://ceskybratr.cz/o-casopisu/predplatne/
https://ceskybratr.cz/aktuality/
https://ceskybratr.cz/clanky/novy-sbornik-pripomina-pribehy-tech-kteri-nestali-stranou/
https://www.instagram.com/ceskybratr
https://www.facebook.com/ceskybratr
https://ustredicce.e-cirkev.cz/sbirka-kazani/
https://e-cirkev.cz/kontakty/odebirejte-novinky-z-cirkve/
https://e-cirkev.cz/kontakty/odebirejte-novinky-z-cirkve/
https://www.youtube.com/@E-cirkev/videos
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- Pravidelným výstupem je tvorba článků primárně na web e-cirkev.cz, ale i na další weby. Část 

z nich pak vychází i v časopisu Český bratr. Články fungují i jako infoservis v rámci sdílení článků 

v rodině webů Vizus (k dubnu 2024 spuštěno: 24 webů povšechného sboru, 2 weby seniorátní a 

46 webů farních sborů). 

- Ve spolupráci s kolegyní Adélou Rozbořilovou probíhá fotografické pokrytí relevantních akcí. 

- Na základě monitoringu médií evidujeme za kalendářní rok 2023 přes 1500 mediálních výstupů 

(článků, rozhovorů, reportáží, zmínek…) o ČCE. Další stovky výstupů jsou spojeny s konkrétními 

reprezentanty církve (farářkami, faráři, členy vedení apod.) nebo s výstupy na sociálních sítích. 

- Z hlediska komunikace na sociálních sítích využíváme primárně Facebook a Instagram, doplňkově 

pak X, YouTube či SoundCloud. Hlavní církevní facebooková stránka osloví v průměru nižší 

desetitisíce uživatelů měsíčně (organicky, bez placených reklam). Fotografie zveřejňujeme na 

platformě SmugMug. 

- V rámci oddělení PR a komunikace nebo ve spolupráci s ním vznikly v r. 2023 komunikační 

kampaně Svatodušní sbírky pro Pomněnku a nově pro Hlavní dar lásky JJ (Libčice nad Vltavou). 

- Do dalších aktivit referenta pro komunikaci patří: agenda synodní rady (aktivity, prohlášení, mediální 

podpora, zpravodajství ze zasedání SR), komunikace s médii, zprostředkování komunikace s novináři 

a štáby (hlavně přenosy bohoslužeb), tvorba a distribuce tiskových zpráv, media monitoring, 

mediální a komunikační podpora aktivit faráře pro menšiny, škol EA a Diakonie ČCE, komunikační 

podpora dalších týmů v rámci ÚCK nebo poradních odborů a komisí SR, komunikace se sbory, 

komunikace s veřejností atd. 

- Referent aktivně působí v komisi pro lidská práva, poradním odboru pro otázky životního prostředí, 

mediální komisi ERC, redakční radě Českého bratra a Ekumenického bulletinu a dozorčí radě SHRS 

Diakonie ČCE. 

Mimořádné události 

- On-line textové a obrazové zpravodajství přenášené v reálném čase z 1. zasedání 36. synodu 

ČCE bylo personálně posíleno a zajištěno 3 osobami (namísto obvyklých 2). Výsledkem byl 

kontinuální textový stream ze sálu, včetně fotoreportáží, a souhrnné podrobné články reflektující 

jednotlivá jednání. 

- Bezprostředně po zasedání synodu vyvstala potřeba komunikovat usnesení o možnosti žehnat 

stejnopohlavním svazkům v ČCE – jednalo se jak o komunikaci externí (mediální), tak interní, 

která místy naplňovala parametry komunikace krizové. Oddělení technicky připravilo tematický web 

s diskusní sekcí a podílelo se mj. na přípravě a organizaci souvisejícího webináře i celodenní 

konference na konci ledna 2024. 

- V roce 2023 jsme si připomínali 70 let od první ordinace žen v ČCE. Komunikační materiály i 

produkční zajištění celodenní slavnosti v Poděbradech vznikaly v rámci (za přímé podpory) oddělení 

PR a komunikace. 

- V roce 2023 vznikl také návrh brožury o církvi, který je reprezentativním materiálem vhodným jak 

pro akce typu Noc kostelů, tak i pro jednání s municipalitami, zahraničními a ekumenickými 

partnery, sponzory apod. Materiál vznikl jako redesign starší brožury a je připraven s obměněnými 

texty i fotografiemi v české, anglické a německé verzi. Tisk se předpokládá v polovině roku 2024. 

- Komunikační oddělení se velkou měrou podílelo na organizaci 3. ročníku studentské soutěže 

a následné konference v Senátu Parlamentu ČR. Obojí se konalo v rámci Mezinárodních dnů proti 

rasismu (MDpR), které do Česka zavádí ČCE. Komunikační podpora se týkala nejen dvou 

zmíněných akcí, ale celých MDpR. 

 

 

 

https://podpora.e-cirkev.cz/proc-nova-rodina-webu-cce/
https://www.facebook.com/Ecirkev
https://www.instagram.com/evangelickacirkev/
https://twitter.com/Ecirkev
https://www.youtube.com/@E-cirkev/videos
https://soundcloud.com/ecirkev
https://ecirkev.smugmug.com/
https://synod.e-cirkev.cz/
https://synod.e-cirkev.cz/
https://e-cirkev.cz/spolu/
https://e-cirkev.cz/konference/
https://e-cirkev.cz/70-let-ordinace-zen-v-evangelicke-cirkvi/
https://e-cirkev.cz/aktuality/konference-v-senatu-zahajila-dny-proti-rasismu-letosnim-tematem-je-dustojnost/
https://e-cirkev.cz/aktuality/konference-v-senatu-zahajila-dny-proti-rasismu-letosnim-tematem-je-dustojnost/
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Úsek výchovy a vzdělávání  

Vedoucí úseku Radka Hojková, obsazeno 2,2 úvazku – vedoucí oddělení výchovy a vzdělávání Radka 

Hojková, referentka Stanislava Housková (0,6 úvazku), vedoucí oddělení mládeže Alena Podrazilová 

(0,6 úvazku). 

- Oddělení výchovy a vzdělávání (OVV) a oddělení mládeže (OM) spolupracují s řadou odborů a 

komisí SR a zajišťují jejich aktivity. Jsou to: celocírkevní odbor mládeže (COM), poradní odbor 

pro práci s dětmi, poradní odbor pro práci s laiky, poradní odbor evangelizační a misijní, poradní 

odbor pro práci s lidmi s postižením, komise pro celoživotní vzdělávání kazatelů, komise pro péči 

o pastorační pracovníky, komise pro péči o výpomocné kazatele. 

- OVV a OM pracuje soustavně na finančním zajištění následujících aktivit vyhledáváním možností 

jejich financování z různých zdrojů (dary, granty, dotace apod.). 

- V roce 2023 se aktivit organizovaných z OVV a OM účastnilo celkem 2 029 přímých účastníků. 

 

Oddělení mládeže (vedoucí Alena Podrazilová, úvazek 0,6; zaměstnanci na DPP)   

- V roce 2023 přivítalo OM nové členky a členy týmu. Rozjelo s nově zvoleným COMem podporu 

seniorátních odborů mládeže (SOMů).  

- Kromě kurzů a mládežnických pobytových akcí v roce 2023 pokračovala dlouhodobá iniciativa 

přípravy Koncepce práce s mládeží. OM se soustředilo na dílčí cíle koncepce, tedy na: 

Koncepční změny Sjezdu mládeže  

- Jedním z velkých témat Sjezdu bylo momentální personální poddimenzování organizačního týmu 

sjezdu – během roku 2023 došlo k navýšení úvazků (z původního celkového součtu 1,1 na 1,4 

úvazku) s příslibem vedení ÚCK, že toto navýšení se ještě zvětší v roce 2024. Během celého roku 

pracoval tým pod odbornou supervizí/mentoringem, aby zefektivnil a zkvalitnil přípravy sjezdu. 

Vzdělávání pracovníků s mládeží – Kurz PECKA 

- Pilotní ročník, kurz potrvá vždy jeden školní rok. 

- 01–10/2023 příprava, sestavení týmu organizátorů a školitelů. 

- 11/2023 realizace 1. víkendu (celkem 3 víkendy a 3 online setkání mezi tím). 

Dobrovolnictví  

- Dokumentace aktuálního stavu práce s dobrovolníky z řad mládeže a nastavení postupných kroků 

ke zlepšení situace (souvisí s následujícím bodem). 

Metodická podpora SOMů  

- Tuto oblast si vybral COM (2023–2025) jako tu, na kterou se chce zaměřit během svého funkčního 

období ve spolupráci s OM. 

Další aktivity a akce realizované pod vedením nebo s podporou OM 

- Na jaře 2023 proběhlo výběrové řízení, při kterém byli zástupci ÚCK navrženy dvě delegátky 

mládeže, které v květnu 2023 odjely do USA na čtyřměsíční pracovní pobyt v rámci ELCA’s 

International Camp Counselor Program. 

- 03/2023 Porada mládeže – celocírkevní porada zástupců mládeže včetně přednášek, sdílení a 

workshopů; jde o prostor pro sdílení zkušeností s prací s mládeží, vymýšlení společných postupů a 

navazování meziseniorátních kontaktů (85 účastníků). 

https://mladez.evangnet.cz/com/
https://www.kurzpecka.cz/
https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/Porada-ml%C3%A1de%C5%BEe-2023
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- 05/2023 Setkání předsedů SOMů – 1–2× ročně se předsedové scházejí, aby se vzdělávali, sdíleli 

zkušenosti, vzájemně se podporovali; dle potřeby bývá v programu zahrnuta i skupinová supervize 

(15 účastníků). 

- 07/2023 Letní Kemp Strmilov (35 účastníků) 

- 07/2023 OLD Kemp Strmilov (8 účastníků) 

- 07/2023 Filmový kurz s ČSFD – kurz pro mládež během nějž vznikne film/představení, které bude 

poté uvedeno na Sjezdu mládeže (19 účastníků) 

- 08/2023 Bigbítový kurz (18 účastníků) 

- 09/2023 Setkání předsedů SOMů (viz výše) (14 účastníků) 

- 10/2023 Sjezd (nejen) evangelické mládeže (680 účastníků, 95 dobrovolníků, cca 75 účinkujících)  

- 11/2023 Víkendové setkání COMu (viz výše) (9 účastníků) 

- 11/2023 Kurz PECKA – 1. víkend kurzu (15 účastníků) 

Celkem se aktivit OM účastnilo: 898 lidí. 

Odkazy: 

1. Web mládeže | mladez.evangnet.cz 

2. Facebookový profil | facebook.com/evangelickamladez 

3. Instagram | instagram.com/evangelicka_mladez 

   

Oddělení výchovy a vzdělávání (vedoucí Radka Hojková, úvazek 1,0; referentka Stanislava Housková, 

úvazek 0,6; pracovníci v projektech na DPP nebo formou spolupráce na smlouvu o dílo) 

- Kromě uvedených poradních odborů a komisí SR OVV v roce 2023 dále spolupracovalo 

s koordinátorem supervize a organizovalo nový kurz pro budoucí výpomocné kazatele ve 

spolupráci s ETF UK. 

- Dle zadání SR pracuje OVV od 1. ledna 2023 na projektu Prevence zneužívání v ČCE – proběhla 

dvě školení „Základní kurz prevence zneužívání v církvi“ pro zástupce pastýřských rad a seniorátních 

výborů a pro faráře a farářky, revidoval se etický kodex, připravovaly se postupy a manuály, jak 

jednat v krizových situacích. Na webu ÚCK je k dispozici dokument k vedení rozhovoru při 

podezření na sexuální zneužívání. V březnu 2024 byly do sborů ČCE v rámci dopisní sborové zásilky 

rozeslány brožury „Prevence zneužívání (nejen) v církvi“, na jejímž vytvoření se podíleli i zástupci 

SR a ÚCK. Projekt je financován ze zahraničních darů.   

- V roce 2023 byl také s podporou zahraničních darů realizován průběžný projekt rozvoje práce 

s dětmi v ČCE zaměřený na podporu seniorátních poradních odborů pro práci s dětmi a na přípravu 

základního kurzu pro pracovníky s dětmi v ČCE. Proběhlo ekumenické setkání pracovníků církví, 

kteří se na ústředích věnují práci s dětmi (nikoli jen v nedělních školách). Účastnili se zástupci ČCE, 

ECM, CB, CČSH, SCEAV a ECAV.  

- Do všech farních sborů byl na začátku roku 2024 rozeslán webový dotazník k práci s dětmi ve 

sboru. Údaje jsme shromažďovali během prvních měsíců tohoto roku. Velkou radostí bylo, že na 

dotazník odpovědělo 223 sborů z celkového počtu 236. Také jsme získali přímé kontakty na 92 

laických vedoucích pracovníků s dětmi ve sborech. Z toho lze vidět, že pro sbory je práce s dětmi 

prioritou. Výsledky průzkumu se zpracovanými statistikami jsme poslali zpět respondentům a 

zároveň jsme všechny zájemce pozvali na nový web: deti.evangnet.cz. Na webu lze nalézt 

interaktivní mapu všech pravidelných dětských setkání, pozvánky na vzdělávací akce pro pracovníky 

s dětmi i seniorátní a celocírkevní akce pro děti. Dále materiály a metodiku, která, věříme, pomůže 

jak zkušeným vedoucím a učitelům, tak těm, kteří si zatím rady nevědí. Smyslem webu je podpořit 

propagaci a spolupráci při práci s dětmi a poskytnout rozcestník všeho, co nám všem může při vedení 

aktivit pomoci. Nový web také graficky odpovídá webu evangelické mládeže, což byl záměr, který 

má mj. demonstrovat provázanost práce s dětmi a s mládeží v naší církvi.  

https://ecirkev.smugmug.com/Celoc%C3%ADrkevn%C3%AD-akce/2023/Sjezd-nejen-evangelick%C3%A9-ml%C3%A1de%C5%BEe-2023-%C4%8C%C3%A1slav
https://mladez.evangnet.cz/
https://www.facebook.com/evangelickamladez/
https://www.instagram.com/evangelicka_mladez/
https://ustredicce.e-cirkev.cz/res/archive/037/003993.pdf?seek=1700572126
https://ustredicce.e-cirkev.cz/res/archive/037/003993.pdf?seek=1700572126
https://deti.evangnet.cz/
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- Zároveň jsme obnovili adresu deti@e-cirkev.cz, na kterou je možno směrovat jakékoliv podněty, 

nápady, připomínky, otázky, či prosby, týkající se práce s dětmi v ČCE. Katechetický web 

katecheze.evangnet.cz funguje dále v nezměněné podobě. Na začátku roku 2024 započala také práce 

na nových katechetických přípravách pro nedělky. 

- Byla vydána knížka modliteb pro děti „Vzhůru srdce“ autorek Marty Sedláčkové a Radmily 

Včelné s krásnými ilustracemi Františky Sedláčkové. Publikace byla vydána s laskavou finanční 

podporou Evangelické církve ve Falci a je možné zakoupit ji v e-shopu církve. 

- V roce 2023 se začal také realizovat projekt Rozvoj misie v ČCE. Na projektu pracoval poradní 

odbor SR pro evangelizaci a misii jako pilotní projekt na rozvoj misie a evangelizace v ČCE. 

Strategický plán ČCE do roku 2030 vidí jako jedno z výrazně slabých míst naší církve „neschopnost 

misijně navázat na pestrý zájem o duchovní témata v současné české společnosti a uzavřenost 

některých našich společenství a nesrozumitelnost naší komunikace o věcech křesťanské víry“. 

- V roce 2023 se jednalo o pilotní projekt v prvních třech seniorátech, na konci roku 2023 byla 

provedena evaluace a implementace zjištěného se promítá do projektu v dalších třech seniorátech 

v roce 2024. Projekt bude pokračovat v následujících letech i ve všech ostatních seniorátech ČCE. 

- Dále se jednalo o teologickou práci (přednášky a workshopy na seniorátních konferencích a dalších 

setkáních ve vybraných seniorátech, na celocírkevních pobytech a akcích), přenesení příkladů dobré 

praxe v misii a evangelizaci z ČR i ze zahraničí (spolupráce s dalšími církvemi a případně misijními 

organizacemi), vyhledání a podpora klíčových lidí v těchto třech seniorátech v oblasti rozvoje misie 

a evangelizace. 

Akce OVV v číslech: 

- 06/2023 Instruktáže dobrovolníků pro Léto v Bělči (120 dobrovolníků)  

- 06/2023 Seminář pro kazatele a kazatelky „Didier Halter“ – čtyřdenní (10 účastníků) 

- 06/2023 Letní tábor pro děti s postižením I. za asistence dobrovolníků – týdenní, Běleč nad 

Orlicí (52 účastníků)   

- 07/2023 Letní tábor pro děti I. – dvoutýdenní, Běleč nad Orlicí (57 účastníků) 

- 07/2023 Letní tábor pro děti II. – týdenní, Běleč nad Orlicí (48 účastníků) 

- 07/2023 Rodinný pobyt pro děti s postižením I. za asistence dobrovolníků – týdenní, Běleč nad 

Orlicí (66 účastníků) 

- 07/2023 Rodinný pobyt pro děti s postižením II. za asistence dobrovolníků – týdenní, Běleč nad 

Orlicí (71 účastníků) 

- 07/2023 Rodinný pobyt I. – týdenní, Běleč nad Orlicí (40 účastníků) 

- 07/2023 Rodinný pobyt pro děti s postižením III. za asistence dobrovolníků – týdenní, Běleč 

nad Orlicí (85 účastníků) 

- 07/2023 Rodinný pobyt II. – týdenní, Běleč nad Orlicí (47 účastníků) 

- 08/2023 Církev živě – týdenní, Běleč nad Orlicí (84 účastníků) 

- 08/2023 Rodinný pobyt III. – týdenní, Běleč nad Orlicí (57 účastníků) 

- 08/2023 Letní tábor pro děti s postižením II. za asistence dobrovolníků – týdenní, Běleč nad 

Orlicí (61 účastníků) 

- 08/2023 Rodinný pobyt V. – týdenní, Běleč nad Orlicí (28 účastníků) 

- 08/2023 Rodinný pobyt pro děti s postižením IV. za asistence dobrovolníků – týdenní, Běleč 

nad Orlicí (65 účastníků) 

- 08/2023 Pobyt penzistů – týdenní, Běleč nad Orlicí (28 účastníků) 

- 08/2023 Postgraduální kurz pro kazatele – Daňkovice (22 účastníků) 

- 09/2023 Setkání dobrovolných asistentů a vedoucích pobytů pro lidi s postižením – Běleč nad 

Orlicí (22 účastníků)  

- 09/2023 Teologický seminář pro kazatele „Identita“ – třídenní, ETF UK Praha (8 účastníků) 

- 10/2023 Seminář laických výpomocných kazatelů – třídenní, Praha (25 účastníků) 

mailto:deti@e-cirkev.cz
https://katecheze.evangnet.cz/
https://eshop.e-cirkev.cz/produkt/vzhuru-srdce/
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- 11/2023 Seminář pro pastorační pracovníky a pracovnice – třídenní, Nové Město na Moravě 

(19 účastníků) 

- 11/2023 Seminář laických učitelů a učitelek nedělních škol – jednodenní, Olomouc 

(40 účastníků) 

- 12/2023 Seminář pro kazatele „Prevence zneužívání v církvi“ – jednodenní, Praha 

(12 účastníků) 

- 02/2024 Seminář pro kazatele Missio Dei – třídenní, Běleč nad Orlicí (16 účastníků) 

- 03/2024 Kurz krizové intervence I. – třídenní, Běleč nad Orlicí (15 účastníků) 

- 03/2024 Setkání partnerů farářek a partnerek farářů – dvoudenní, Běleč nad Orlicí 

(12 účastníků) 

- 03/2023 Kurz pro presbytery – jednodenní, Praha (30 účastníků) 

- 04/2023 Pobyt pro rodiče a prarodiče s malými dětmi – sedmidenní, Herlíkovice (40 účastníků) 

- 04/2023 Vzdělávací kurz pro laiky – sedmidenní, Janské Lázně (25 účastníků) 

- 04/2023 Seminář pro pastorační pracovníky – třídenní, Brno (19 účastníků) 

- 05/2023 Seminář pro kazatele „Moc ve farářském povolání“ – třídenní, Běleč nad Orlicí 

(12 účastníků) 

Průběžné vzdělávání: 

- 09/2023–05/2024 Kontinuální vzdělávání pracovníků s dětmi „S dětmi na cestě víry“ 4. cyklus 

– osm víkendů a průběžná práce prostřednictvím Moodle; zakončeno certifikátem Celoživotního 

vzdělávání na ETF UK (18 účastníků)   

- 09/2023–12/2023 Kurz pro budoucí výpomocné kazatele a kazatelky – 6 jednodenních seminářů, 

průběžná práce, Praha (19 účastníků) 

 Celkem se aktivit OVV účastnil: 1 131 člověk. 

 Odkazy: 

1. Katechetické přípravy – aktuální cyklus | katecheze.evangnet.cz 

2. Web pro pracovníky s dětmi v ČCE | deti.evangnet.cz 

3. Prevence zneužívání a pomoc obětem | základní rozcestník na webu e-cirkev.cz 

4. Vedení rozhovoru při podezření na sexuální zneužíván | na webu ustredicce.e-cirkev.cz  

 

Ekonomicko-personální úsek  

Vedoucí úseku Věra Štulcová, obsazeno 6,18 úvazku – vedoucí úseku Věra Štulcová, vedoucí 

ekonomického oddělení Kateřina Vondrová, samostatná účetní Michaela Bartošková Kružíková, 

referentka ekonomicko-personálního úseku Marta Berounská, vedoucí personálního a mzdového 

oddělení Eva Marková (0,3 úvazku), mzdová účetní Lenka Dobšová, mladší personalistka Ilona 

Kryštovská (0,88 úvazku) 

Ekonomické oddělení (vedoucí oddělení Kateřina Vondrová, samostatná účetní Michaela Bartošková, 

referentka Marta Berounská, celkem obsazeno 2,7 úvazku) 

- Povšechný sbor je z pohledu zákona o účetnictví chápán jako „velká“ organizace. Jsme plátci DPH, 

aktivní investoři, příjemci bankovního úvěru, významně využíváme fondové hospodaření. To vše 

vede k tomu, že v r. 2023 přes naše oddělení prošlo více než 13 tisíc dokladů, které jsme zpracovali 

v účetním programu Helios.  

- Povedlo se dokončit rozšíření tohoto účetního programu o modul Správa nemovitostí.  

- Pokračujeme v nastavování přenosu účetních dat mezi jednotlivými systémy, které se postupně 

zavádí pro různé činnosti kanceláře: přihláškový systém na akce Babylon, rezervační systém pro 

ubytovací zařízení Previo, personalistický systém PermWeb. 

https://katecheze.evangnet.cz/
https://deti.evangnet.cz/
https://e-cirkev.cz/kontakty/prevence-zneuzivani-a-pomoc-obetem/
https://ustredicce.e-cirkev.cz/res/archive/037/003993.pdf?seek=1700572126
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- Připravujeme podklady pro vyúčtování darů, grantů a dotací.  

- Sestavujeme hospodářské zprávy a finanční analýzy pro synod, SR a další církevní orgány. 

- Dvakrát ročně je hospodaření povšechného sboru podrobeno kontrole ze strany celocírkevních 

revizorů. 

- Spolupracujeme s finančními úřady, Českým statistickým úřadem, Úřadem práce, bankovními 

institucemi, daňovými poradci, auditory i investičními správci. 

- Účetnictví povšechného sboru je ze zákona podrobeno auditu. Auditem účetní závěrky za rok 2023 

byla pověřena auditní společnost 22HLAV. 

- Průběžně podporujeme sborové účetní odbornou pomocí v situacích, které přináší jejich účetní 

praxe. Těší nás, že si naši účetní na tuto podporu zvykli a v čím dál větší míře ji aktivně využívají.  

- Zkontrolovali jsme výkazy hospodaření sborů a v 47 případech, které vykázaly nestandardní údaje, 

jsme se snažili společně dospět k účetně i daňově správným hodnotám. 

- Vedeme evidenci celocírkevních sbírek, takže sbory mohou aktuální stav jimi odvedených sbírek 

sledovat na stránkách správní rady PF. Ve spolupráci s Martinským grémiem průběžně 

zpracováváme sbírky vybrané v kostele Martin ve zdi.  

- Proběhlo Setkání sborových účetních, kterého bylo možné se zúčastnit jak prezenčně, tak on-line. 

Účastnilo se jej 48 lidí a ze setkání byl pořízen záznam, který byl vyvěšen na stránkách ustredicce.e-

cirkev.cz. V roce 2024 počítáme se zopakováním této akce v podobném formátu. Záměrem je 

poskytnout metodickou a odbornou podporu sborovým účetním, zejména s ohledem na 

významné změny v připravovaných účetních a daňových zákonech k 1. 1. 2025. 

 

Personální a mzdové oddělení (vedoucí oddělení Eva Marková, mzdová účetní Lenka Dobšová, mladší 

personalistka Ilona Kryštovská, referentka Marta Berounská, celkem obsazeno 2,48 úvazku) 

- V roce 2023 pokračoval proces digitalizace činnosti kanceláře.  

- Během roku 2023 byla připravena a spuštěna mzdová aplikace, která umožnuje elektronickou 

evidenci dovolených, cestovních příkazů, prohlášení poplatníka daně z příjmů a jiné. Kazatelé díky 

aplikaci udržují personální oddělení ve střehu. Nejčastější telefonáty se týkají toho, že aplikace 

nefunguje, což v praxi znamená: přihlašuji se jinam, než mám, nebo jsem zapomněl heslo. Obecně 

personální oddělení hodnotí aplikaci kladně a plánuje ji do budoucna čím dál více využívat. Pevně 

věříme, že již v blízké budoucnosti se budou cestovní příkazy zaměstnanců vyřizovat pouze 

elektronicky a papírové cestovní příkazy se stanou minulostí. V roce 2023 také probíhala příprava 

vzdělávacího modulu, který bude sloužit k evidenci vzdělávání. 

- Sbory i nadále využívají aplikaci pro povolávání farářů a jáhnů v elektronické podobě. Personální 

oddělení nepřestává udivovat vynalézavost sborů při vyplňování aplikace. Některé sbory vyloženě 

testují hranice možností tohoto systému i personálního oddělení. I proto proběhly a v budoucnu ještě 

proběhnou technické úpravy tohoto systému. 

- Personální oddělení spolupracovalo na návrhu nových Pravidel pro tvorbu mezd zaměstnanců 

povšechného sboru a návrhu směrnice o bydlení farářů a jáhnů. 

- Ve druhé půli roku začal projekt dlouhodobého vzdělávání zaměstnanců ÚCK, projekt je hrazen ze 

zahraničního daru. Projekt kombinuje individuální vzdělávání dle potřeb jednotlivých zaměstnanců 

s hromadnými školeními, která mají pomoci zefektivnit každodenní chod kanceláře. Mimo 

obligátních kurzů jako je práce s MS Office se zaměstnanci též zúčastnili kurzu první pomoci a 

semináře zdravého pohybu, což do budoucna jistě přinese ovoce v podobě nebolavých zad a tím 

pádem výkonnějších zaměstnanců.  

- Personální oddělení úspěšně prošlo kontrolou ze strany VZP. 

- Byl připraven tříletý projekt na Kulatý stůl, který se týká vzdělávání kazatelů i aktivních laiků 

v ČCE. 

- Díky daru Světového luterského svazu (LWF) se v dubnu 2023 na Pálavě uskutečnila akce s názvem 

„Cesta za obnovou“, jejímž cílem bylo společné načerpání nových sil, a to jak psychických, tak 

https://srpf.evangnet.cz/
https://ustredicce.e-cirkev.cz/dokumenty-temata/ekonomika-a-ucetnictvi/
https://ustredicce.e-cirkev.cz/dokumenty-temata/ekonomika-a-ucetnictvi/
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fyzických, a posílení společného týmového ducha ÚCK v práci pro ČCE. Tato akce byla velmi 

úspěšná, proto je akce podobného rázu v plánu i pro rok 2024. 

- V rámci zlepšování péče o kazatele proběhla příprava evidence jazykových dovedností a 

preferencí jednotlivých kazatelů pro případné zahraniční cesty a studijní pobyty. 

- Personální oddělení nově spolupracuje s koordinátorem supervize ČCE a stará se 

o administrativní chod supervizního programu ČCE. 

- Základem práce našeho oddělení je práce pro lidi a s lidmi. I přes veškerou digitalizaci jsme v denním 

kontaktu se zaměstnanci, kteří potřebují s něčím poradit. Telefonáty a přímé dotazy nám nevadí, je 

lepší se zeptat a zjistit, jaké jsou možnosti v dané situaci, než osaměle tápat či raději záležitost 

ignorovat. Těšíme se na vaše dotazy a podněty i v roce 2024. 

Za přispění vedoucích úseků a oddělení zpracoval Martin Balcar, ředitel kanceláře. 


